
Budakeszi krónika

Közbiztonsági koncepció polgárőrökkel
Budakeszi Önkormányzatának ügyrendi 
és Közbiztonsági Bizottsága a település 
közbiztonsági koncepciójának kidolgo
zását tűzte ki célul. Az egyeztetésben 
érintettek a bizottság tagjain kívül La
katos József, a Budakeszi Polgárőrség 
újraválasztott elnöke, a Köztársasági 
őrezred tagja, a Városfejlesztő Egyesü
let részéről Kulcsár András elnök és 
Karvaly Nándor alelnök, rendőr alezre
des, a Figyelő-őr Szolgálat részéről Érdi 
Tamás vezető, biztonsági szakértő és 
Benedek Rózsa, a Budakeszi Rendőrőrs 
parancsnoka. Az egyetértésen alapuló 
közbiztonsági koncepció kialakítása le
hetővé teszi e szakterület céljainak, a 
megoldásra váró problémák, feladatok 
megfogalmazásán, az együttműködés le
hetőségeinek és kereteinek kidolgozá
sán túl olyan közbiztonsági pályázati 
pénzösszegek megszerzését, ami elfoga
dott közbiztonsági koncepció nélkül 
nem volna lehetséges.

Asztalos Gytdáné, a bizottság elnöké
nek tájékoztatása szerint egy koordináci
ós bizottságot hoztak létre, melybe mind
egyik fent említett szervezet egy-egy ta
got delegál. Elnöke Benedek Rózsa, a 
rendőrőrs parancsnoka. A koordinációs 
bizottság a Közbiztonsági Koncepció kia
lakítása mellett a drogmegelőzés, a hát
rányos helyzetű gyerekek, az autólopá
sok és betörések problémájára kívánnak 
megoldást találni. (a szerk.) 

A Budakeszi Rendőrőrs parancsnoka a pol
gárőr szervezetekkel való együttműködés
ről:

A Budakeszi Rendőrőrs nemcsak Budake
szin, hanem területi elven 9 településen, -a 
Zsámbéki medence települései mellett Nagy- 
kovácsin, valamint a Nagykovácsiról levált 
Remeteszőlősön lát el rendőri feladatokat. Je
lenleg hat településen működik polgárőr szer
vezet, Perbálon most szervezik. Hárommal a 
rendőrség már aláírt együttműködési megáll
apodást, hárommal most van folyamatban, 
ugyanakkor a budajenői, zsámbéki polgárőr
séggel szerződés nélkül is kiválóan együttmű
ködünk. Ha a polgárőrök maguknak érzik egy 
település gondját, keresnek bennünket. A 
rendőrség szívesen állítana fel egy rendőr - 
egy polgárőr járőrpárt, ennek azonban feltéte
le, hogy komoly gondolkodású, felelősségtel
jes polgárőrt osszanak be a rendőrök mellé. 
Szívesen tartunk képzést is számukra. Példa
ként említem meg Telkiben a polgárőrséget, 
anyagi gondjaik ellenére még éjszaka is jár- 
őröznek, a szolgálati beosztást mindig meg
küldik a szolgálatot teljesítő polgárőr telefon
számával együtt, így mi közvetlenül hozzájuk 
fordulhatunk. Autóikat kivilágított matricák
kal látják el, ebből a lakosok is tudják, valós a 
polgárőri jelenlét, a matrica üzenete pedig 
bűnmegelőző hatású. Budakeszin 1995-ben és 
1998-ban írtunk alá együttműködési megáll

apodást a helyi polgárőr egyesülettel, rendez
vények helyszínének biztosításán működtünk 
együtt velük.

A Budakeszi Rendőrőrs száma: 450 007
Segélyhívó számaink: 112, 107, amely köz

vetlenül a Budaörsi Rendőrkapitányságon 
csörög. Hegedűs Ira

A BUDAKESZI POLGÁRŐRSÉG Bűnmegelő
zési és Önvédelnü EGYESÜLET 2002. decem
ber 20,-i közgyűlésén 8 éves tevékenységének 
folytatása mellett döntött, s Lakatos Józsefet 
újra elnökké választotta Budakeszi közigaz
gatási területén a bűncselekmények elköveté
sét járőrözéssel tervezik csökkenteni. Együtt
működési megállapodást kívánnak kötni az 
önkormányzattal és felújítani szándékoznak a 
rendőrséggel korábban kötött megállapodá
sukat Feladataik hatékonyabb ellátásához 
szeretnék megnyerni Budakeszi lakosságá
nak minél szélesebb körét. Várják mindazok 
jelentkezését (ifjúsági csoportjukba is), akik 
felelősséget éreznek Budakeszi és lakókör
nyezetük, családjuk biztonságáért. Kérik az 
állampolgárok, vállalkozók, gazdasági társa
ságok támogatását közhasznú tevékenységük 
folytatásához. A támogatásról az egyesület 
adókedvezmény igénybevételére jogosító iga
zolást is ad. A 11742348-20004862 sz. OTP fo
lyószámlára és az 18667259-1-13 adószámra 
várják támogatásukat. (a szerk.)

Új civil szerveződés: Városfejlesztő Egyesület
Budakeszi polgárok összefogásával új, már bejegyzett egyesü
let körvonalazódik városunkban. Célja a felhalmozódott 
problémák alapján a konkrét helyzetekre adandó alternatív 
válasz megfogalmazása, s természetesen a cselekvés. Ezekről 
a feladatokról beszélgettünk Kulcsár Andrással, a Városfej
lesztő Egyesület megválasztott elnökével és Karvaly Nándor
ral, a szervezet egyik alelnökével.

Kulcsár András: Többen vagyunk alapító tagok, s mindannyian azt 
látjuk, egy rendkívüli adottságokkal rendelkező település élhetetlen
né válik lakói számára. F’el se kell sorolnom gondjainkat, mindenki, 
aki itt él, naponta kényszerül alkalmazkodni hozzájuk. Egyesületünk 
alapító okiratában elvi állásfoglalást fogalmaztunk meg kihangsú
lyozva, hogy pártpolitika mentesen minden olyan civil és társadalmi 
szervezettel, az önkormányzattal, rendőrséggel keressük az együtt
működés lehetőségét, törekszünk az olyan közös cselekvésre, ame
lyek a városlakók érdekét szolgálja, és egyeztethető a mi elképzelé
seinkkel.

- Valóban, mindennapos közelségben élünk együtt a település 
gondjaival. Mégis, érdekes, Önök milyen választ adnak ezekre?

K. A: A ma tetten érhető feladatokkal csakis a jövővel való har
monizáció jegyében szabad foglalkozni. Ilyen várható jövőkép Ma
gyarország számára az Európai Unióhoz való csatlakozás. Vegyük 
például az önkormányzat jelenlegi működését, épületét, infrastruk
túráját. Összezsúfolódva dolgoznak az alkalmazottak elégséges esz
közellátottság nélkül, hosszú ügykezeléssel. Erre a gondra az uniós 
válasz az önkormányzatnak egy, erre a feladatra szakosodott TÜV 
minősített céggel való átvilágíttatása, amely meghatározza a szerve
zeti struktúrát, az ügykezelés menetét, az ügyvitel rendjét stb, s 
eredményül azon felül, hogy a mi ügyeink intézése racionalizálódik, 
azt is elérjük, hogy csak ISO minősített cégek lesznek az önkor
mányzat beszállítói. Vagyis, eljutunk egy alapvető faktumhoz: a mi

nőségi munkához. Az uniós pályázati pénzekre mindenki számít, de 
csak minősített szervezetek pályázhatnak, így akarjuk, vagy sem, 
ahhoz, hogy pénzhez jussunk, először áldoznunk kell. Egy önkor
mányzat éves gazdálkodásában az átvilágítás költsége nem olyan 
rettentő nagy tétel.

Természetesen, rendkívül fontos bevételeinek növelése is új vállal
kozások adójából, ami az itt élő emberek számára egyben munkale
hetőséget jelent. Igyekszünk idecsábítani vállalkozásokat, de ezt csak 
vállalkozásbarát környezetben érhetjük el. Amennyiben egy vállalko
zás mégis úgy dönt, nem itt telepedik le, vagy eltávozik, megkérdez
zük az okát, és jelezzük az önkormányzat felé.

Budakeszi testvérvárosaival élő a kulturális, protokolláris kapcso
lat, de nincs közös vállalkozás. Nincsen például eredeti német söröző 
Budakeszin, s mi sem nyitunk a hagyományos, jó minőségű budake
szi borra és a magyaros ízekre épülő éttermet egyetlen testvérváro
sunkban sem. Alig van szállodai befogadó kapacitásunk, de alig van 
bejövő idegenforgalmunk, gondot kell fordítanunk a szervezett turiz
musra.

- Az átlagembert pillanatnyilag ennél kézenfekvőbb gondok gyöt
rik naponta. Például a Fő utcai lakókat a zaj, a büdös, az ingázó
kat a 22-es busz csapdája, mindannyiunkat az utakjárhatatlansá- 
ga, vagy az orvosi ellátás felszereltsége, jobban mondva felszerelet- 
lensége.

K. A: Lobbizunk az M „0” körgyűrű megépítéséért minimális hasz
nálhatósági szinten legalább a Pátyi útig. Eddig a szakaszig a terepvi
szonyok nem drágítják meg a beruházást alagutakkal, viszont a jelen
legi átmenő forgalom egy részét lecsapolja az Ml-es felé. A terepvi
szonyok lehetővé teszik a Budaörsi út szélesítését is, s a Fővárosi Ön
kormányzattal tárgyalásokat kezdeményezünk a XII. kerület, Kon
koly Thege út fele vezető erdei ösvény közúttá építéséről. Támoga
tunk egy olyan tervet, amely számítógéprendszerre kötött villany
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rendőrrel lakott területen kívül fogja meg a közlekedést. Térfigyelő 
rendszerrel kombinálva kézi vezérléssel is irányítani kell a forgalmat, 
így érhetjük el az elsődleges célt, a busz dugóból való kihúzását, a tö
megközlekedés elsőbbségének biztosítását. Természetesen mindeh
hez pénzt kell elővarázsolni ugyanúgy, mint az aszfaltozott utakhoz a 
Kukoricásban, Makkoson, de még a Barackosban is van ilyen elmara
dás, s ide tartozik a közvilágítás megoldatlansága is ezeken a terüle
teken. Mindannyiunk gondja a szakorvosi ellátás, az orvosok áldatlan 
körülmények kö-zepette dolgoznak, nem működik tüdőszűrés sok
szor gépi hiba miatt. Szerencsére Budakeszi közvetlen környékére te
lepültek kórházak, ha az önkormányzat velük köt szerződést a szak
orvosi ellátásra, az idősek, betegek, kisgyermekesek helyzetén is 
könnyítünk.

- Az előbb pénzről beszélt. Önök miből tartják fenn az egyesületü
ket, s főleg, miből finanszírozzák ezeket az elképzeléseket?

K. A.: Ezeket a feladatokat nem mi akarjuk egyedül megoldani, öt
lettel, munkával, kapcsolatainkkal támogatjuk. Saját fenntartásunk
ról gondoskodunk. Természetesen pályázunk minden elérhető forrás
ra, de emellett vállalkozni is fogunk, amit az alapító tagok beinvesz
tált tőkéje indít el. A később realizált eredményt nem osztjuk szét, ha
nem kizárólagosan a köz érdekében használjuk fel. Például a polgár
őr tagozatunknak vásárolunk telefonkártyát, autót a járőrözéshez.

- Karvaly Nándor az egyesület egyik alelnöke, bűnmegelőzési 
szakértő, nyugalmazott rendőr-alezredes, Budapest XI. kerületében 
számos polgárőr csoport létrehozója. Az Ön tisztje lesz az egyesület 
polgárőr tagozatának megszervezése. Mit tart Ön a polgárőrség fel
adatának?

K. N.: Ez a feladat kétirányú. A polgárőri jelenléttel szolgálni a bűn
megelőzést, segíteni a közrend, közbiztonság, közlekedés-biztonság 
megteremtését, másrészről a fiatalok rengeteg energiáját hasznosan 
lekötni, elvonni őket a csellengéstől. A gazdagréti csoportnál tapasz
taltam, mennyire szívesen vesznek részt a rendőrség és a polgárőrség 
munkájában, és a meghatározott területen a fiatalok. Adtam nekik 
egy lap topot, amibe betápláltuk a körözött gépjárművek rendszáma
it, és jártukban-keltükben ellenőrizték a parkoló autókat. Az autólo
pás sajnos még mindig az egyik leggyakoribb bűncselekmény, a már 
említett közlekedési térfigyelő rendszert, az eltulajdonított autók azo
nosítására és kiszűrésére is fel tudnánk használni. Lelkes és sok sza
badidővel rendelkező emberre van szükségünk, akik területi beosz
tásban járőröznének. Nyilván, aki a Kukoricásban lakik, azt a környé
ket ismeri, így jobban felfigyelhet a gyanús idegenre. Budakeszin egy 

időben minimum három pár - hat polgárőr járőrözne a rendőrséggel 
előzetesen egyeztetett szolgálati beosztás alapján. Szerencsésen jó 
személyes kapcsolat fűz többünket a Budaörsi és a Budapesti Rend
őrkapitányság vezetőihez, így az együttműködés velük valószínűleg 
akadálymentes lesz. Hangsúlyozom az együttműködés fontosságát a 
Budakeszi területén működő biztonsági csoportokkal is! Mi biztosan 
törekedni fogunk rá.

- Elnök úr! Van-e lehetőség az egyesülethez való csatlakozásra?
Kulcsár András: Természetesen. A következő levélcímen érhet

nek el az érdeklődők: Városfejlesztő Egyesület 2092. Budakeszi, 
Pf. 123. Hegedűs Ira

Örömhírek
Juhász Judit, a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia sajtórefe
rense volt a Széchenyi Baráti Kör januári vendége a Szent László 
Közösségi Házban. A neves médiaszemélyiség ha már eljött, ho
zott néhány jó hírt. Stílszerűen mondva, örömhírt. Elsőként 
Batthyány-Strattmann László életútját tárta a szépszámú közön
ség elé. A „szegények orvosát” március 23-án avatja boldoggá a 
Szentatya Rómában. Nehéz háromnegyed órában összeszedni e te
rebélyes és csodálatos életutat. A volt rádiós Juhász Juditnak sike
rült. Hosszan tartó taps volt a jutalma.

Axióma, a médiumok döntően befolyásolják az emberek gondol
kodását. A Magyar Katolikus Püspöki Konferencia médiakampány
ba kezdett. A sajtótitkárság komoly eredményekre számít. Példa
ként említhetők a szerencsére mind gyakrabban látható óriáspla
kátok. A Holtomiglan, holtodiglan feliratú például a manapság nem 
kimondottan divatos örök hűségre hívja fel a figyelmet.

A Katolikus Rádió eddig csupán az Egri körzetben volt fogható. Idén 
kisebb politikai huzavona után közelebb kerültek ahhoz, hogy esetleg 

országosan is foghatóak legye
nek. Ha ez sikerülne, mérföld
kő lenne a hazai rádiózás törté
netében. Jövőre dönt az orszá
gos kuratórium egy régi frek
venciáról, melyet a Katolikus 
Rádió is megpályáz. Talán si
kerrel. Horváth Ádám

Örmény magyarok, magyar örmények
Nemrégiben örmény elektori választásra került sor Budakeszin. Az egyhangúlag 
megszavazott küldött Kövér István lett. E választás apropóján is eszembe jutott, 
mily keveset tudunk az örményekről, Örményországról. Szintén nem oly rég zárt be 
a Károlyi-palotában az Ararát titkai nevű kiállítás, mely tán kicsit közelebbről meg
ismertethette ennek a sokat szenvedett keresztény népnek a történelmét, komoly 
magyar vonatkozásait. Most röviden ugyan, de erre teszem én is kísérletet.

A hazánkban élő örmény kisebbség létszáma 
mintegy 15000 főre tehető. Történelmileg há
rom betelepülési hullámban érkeztek, bár már 
a honfoglaló magyarokkal együtt megjelentek 
örmény családok. A legjelentősebb létszámú el
ső hullámot képezi a XIII. században Ani váro
sából elüldözött örmények bevándorlása. Ők 
először a Krímbe, majd onnan Moldván keresz
tül kerültek Erdélybe a XVII. század második 
felében, ahol I. Apafi Mihály erdélyi fejedelem 
engedélyével letelepedtek és létrehozták Sza- 
mosújvárt és Erzsébetvárost, önálló közigazga
tással és törvénykezéssel felruházott városai
kat, valamint Gyergyószentmiklóson és Csík- 
szépviíen alkottak kolóniát. A zárt kolóniákban 
élő örménység főleg a Trianoni békediktátum
mal megcsonkított Magyarország területeinek 
elvesztésével szóródott szét igazán, amely fo
lyamatot felgyorsította a második világháború 
és az utána következett évtizedek politikai és

gazdasági körülményei. Az erdélyi magyarör
mények számottevő része a csonka-Magyaror- 
szágra települt és jelentős hányada Budapesten 
él. Legtöbben a II. kerületben. A történelmi ör
ménység magyar anyanyelvű úgy a jelenlegi 
Magyarországon, mint Erdély területén. Vallá
sát tekintve örmény szertartásé római katoli
kus, Rómával egyesült örmény katolikus. A má
sodik betelepülési hullámmal érkezettek a szá
zad eleji ifjútörök mozgalom által célüldözött 
genocídium (népirtás) elől menekültek. A má
sodik világháború után a ‘70-es évektől a Szov
jeteméből települtek be örmények hazánkba. 
Ők beszélik az örmény nyelvet, ha megkeresz
teltek, úgy az ortodox, más néven apostoli ör
mény egyházhoz tartoznak.

Az örmény kisebbségen belül tehát a magya
rörmények (első betelepülési hullám) alkotják 
a hazai örménység túlnyomó részét.

A hagyományosan ismert örmény foglalko

zási ágakat (marhakereskedelem, kézművesi
par, szőnyegszövés, bőrfeldolgozás) a XIX. szá
zad utolsó harmadára az értelmiségi pályákon 
megjelenő örmények váltották fel. így adhatott 
ez a nép hazánknak pl. aradi vértanúkat (Kiss 
Ernő és Lázár Vilmos), minisztereket (Lukács 
László, Lukács Béla, Gorove István, Lukács 
György, Dr.Pattantyús Ábrahám, Kristóffy Jó
zsef), kik közül Lukács László és Pattantyús 
Ábrahám miniszterelnök is volt. A művészetek 
terén olyan neveket kell megemlíteni, mint Hol- 
lósy Simon, Barcsay Jenő és Karácsonyi János 
festőművészek. Az irodalomban magyarör
mény pl. Petelei István, Dávid Antal Iván, Szon- 
gott Kristóf vagy Kolozsvári Grandpierre Emil. 
A zene területén váltak híressé: Telmányi Emil, 
Viski János, Hollósy Kornélia A tudomány te
rületén szerzett hírnevet pl. dr. Issekutz Béla 
akadémikus vagy Puskás Tivadar feltaláló.

Manapság is rengeteg örmény származású mű
vészt ismerünk. A teljesség igénye nélkül: pl. 
Lásszlóffy Aladár író, Karácsony Ernő, Jakobo- 
vits Miklós festőművészek, Novák Ferenc tánc
művész, Agárdy Gábor,Bánffy György, Flórián 
Antal színművészek, Vákár Tibor építőművész, 
Jankovics Marcell rajz és animációs filmrendező 
vagy akár Szervátiusz Tibor szobrászművész.

Az örménység, mint látható rengeteget adott 
a magyar kultúrának, Magyarországnak.

Horváth Ádám
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